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رئیس کل سازمان خصوصی سازی گفت: ۱۱۸ میلیارد تومان 
برای پرداخت بدهی های خارجی به باشــگاه استقلال پرداخت 
کردیم اما بدهی سرمربی پیشین استقلال صرف هزینه های دیگر 

شده است.
به گزارش ایرنا، حسین قربان زاده روز یکشنبه در گفت وگویی 
گفت: ۲ بار بدهی آندره آ استراماچونی سرمربی سابق تیم فوتبال 
استقلال تهران، یک بار در دوره مدیرعاملی مصطفی آجرلو و بار 
دیگر توســط علی فتح الله زاده مطرح شد که به همین منظور 
۱۱۸ میلیارد تومان بــرای پرداخت بدهی های خارجی از جمله 
طلب استراماچونی به باشگاه پرداخت شده است که از این مبلغ 
۹۳ میلیارد تومان به صورت مستقیم به حساب باشگاه واریز شد.
رئیس کل ســازمان خصوصی ســازی اضافه کــرد: طبیعتا 
باشگاه هزینه های دیگری نیز داشته اما متاسفانه کماکان بدهی 

استراماچونی را پرداخت نکرده است.
قربــان زاده با بیان اینکه در یک ســال اخیر درآمد جدیدی 
به باشــگاه اضافه شده و ما هم براساس نیازهایی که مدیر عامل 
عنوان می کنــد آنها را به تایید می کنیم، افزود: درباره باشــگاه 
پرســپولیس موارد به امضای مدیر عامل و معاون وزیر ورزش و 
جوانان رســیده اما مدیران باشگاه استقلال راسا تصمیم گرفتند 
که ما نیز بلافاصله بعد از اطلاع از موضوع به عنوان کتمان مالی 
به دادگاه عمومی و دادستان کل شکایت کردیم تا موضوع هر چه 

سریعتر مورد رسیدگی قضایی قرار گیرد.
وی با بیان اینکه تا زمان رفتن مدیر عامل ســابق استقلال به 
سازمان خصوصی اطلاع ندادند که چه مواردی را هزینه کرده اند، 
تصریح کرد: این اتفاق بعد از رفتن مدیر عامل مشــخص شــده 

است.
رئیس کل سازمان خصوصی ســازی در ادامه تاکید کرد: ما 
شــکایت کرده و محکم پای شکایت خود هستیم چرا که وقایع 
مالی کتمان شــده و این موضوع باید در دادگاه بازخواســت و 

محاکمه شوند.
قربان زاده در ادامه با بیان اینکه با بورســی شدن استقلال و 
پرسپولیس ۵۰۰ میلیارد تومان به هر شرکتی کمک مالی شده 
است، گفت: دوستان فکر می کنند که اینجا امامزاده است و شفا 

می دهد.
استعفای فتح اله زاده و واکنش وزیر ورزش

مدیرعامل باشگاه اســتقلال تهران روز دوازدهم فروردین در 
پیامی از مســوولیت خود در این باشگاه استعفا کرد. به گزارش 
ایرنا، پس از مشکلات ایجاد شده در باشگاه استقلال تهران و عدم 
پرداخت مطالبات این تیم علی فتح الله زاده با انتشــار پیامی در 

فضای مجازی از سمت خود استعفا کرد.
او در روزهای گذشته با انتقاد از کتمان واقعیت ها و بدهی های 

باشگاه استقلال تهران گفته بود روزی که قرار شد به عنوان مدیر 
عامل به باشگاه بیایم حقایق را به من نگفتند و برای آنکه بتوانیم 
شرایط را مساعد کنیم نیازمند کمک و حمایت هستم چراکه با 

یک دست نمی شود این همه مشکلات را حل کرد. 
سیدحمید سجادی وزیر ورزش و جوانان در واکنش به استعفای 
مدیرعامل استقلال در فضای مجازی و اینکه مبلغ پرداخت بدهی 
استراماچونی از ســوی دولت و سازمان خصوصی سازی به مبلغ 
۹۰ میلیارد تومان تامین شده اما برخی سعی کردند این توپ به 
زمین دولــت و وزارت ورزش بیاندازند تاکید کرد: امروز با وجود 
اینکه تعطیل بود بر حسب وظیفه در دفتر حضور داشتم و تا این 
لحظه ، رسماً و حتی غیر رسمی یا تلفن و حتی پیامک در جریان 
این استعفا قرار نگرفته ام. این آمدن ها و رفتن ها در تمامی پست ها 
امری طبیعی است اما مهم این است که اگر با برنامه باشیم این 
آمدن ها و رفتن ها لطمه ای به ساختار نمی زند. باید اصل مطلب 
را دریابیم و به این فکر باشیم که باشگاه های معتبر و باسابقه ما 
مثل باشگاه های استقلال و پرسپولیس و بقیه باشگاه های معتبر 
ما خدایی ناکرده با تغییرات دچار لطمه نشوند. این وظیفه ذاتی 
ماست و بنده به همراه تمام معاونین وزارت ورزش همواره حامی 

این دو باشگاه بوده و هستیم.
وی با اشــاره به بدهی های باشگاه اســتقلال در پرونده اخیر 
گفت: این موضوع برای دو ســال قبل اســت و از آن زمان همه 
این موضوع را می دانســتند. ما یکی دو بار منابع مالی لازم را در 
اختیار دو باشگاه قرار دادیم و برای تمامی حمایت ها در چارچوب 
قانون در خدمت هستیم. از تمامی ظرفیت ها و مهلت های قانونی 
استفاده خواهیم کرد اما این حمایت ها در چارچوب قانون است 
چــرا که پس از حضور این دو باشــگاه در محله واگذاری، قانون 

اجازه نمی دهد از منابع دولتی برای باشگاه ها استفاده کنیم.
وزیر ورزش افزود: تا جایی که قانون اجازه دهد از باشــگاه ها 
برای شــاد کردن و امیدوار نگه داشــتن هواداران این باشگاه ها 

حمایت خواهیم کرد.
ســجادی در پایان گفــت: همانطور که گفتــم روال درباره 
مدیریت باشگاه های استقلال و پرسپولیس به این شکل است که 
مدیران این دو باشگاه استعفایشان را در ابتدا تقدیم هیات مدیره 
باشگاه می کنند و پس از بررســی این موضوع در هیات مدیره، 
ایــن موضوع به وزارت ورزش می آید و پس از آن این موضوع در 
جلســه ای فوری با حضور وزیر، معاونین و اعضای هیأت مدیره 

بررسی و تصمیم گیری می شود.
پرسپولیس جواب استقلال را داد
به هوادارانتان آدرس غلط ندهید!

باشگاه پرسپولیس در اطلاعیه ای نسبت به افتراهای وارده از 
سوی مدیران و بازیکنان یک باشگاه خاص واکنش نشان داد.

به گزارش ایرنا، در این اطلاعیه آمده است: در روزهای گذشته 
صبوری کرده و سعی نمودیم با چشم پوشی بر افتراها نسبت به 
پرسپولیس که به موج دروغ ها در رسانه ها و شبکه های اجتماعی 
دامن زد، به آرامش اوضاع کمک کنیم تا ســال جدید با چنین 
مباحثی آغاز نشــود، اما پافشاری طرف مقابل و سکوت آن هایی 

که وظیفه روشنگری داشتند ما را ناچار از این امر کرد.
مدیران و بازیکنان استقلال در روزهای اخیر مطالبی را مطرح 
کرده اند که به دور از واقعیت اســت و ما را به نقطه ای رساند که 

ناچار به پاسخگویی شدیم.
بازیکنان آن باشــگاه مختار هســتند آن قدر ساده باشند که 
حرف هــای بعضی مدیــران آن مجموعه را بــاور کنند یا برای 
خوشــامد هواداران خودشــان در جهت توجیه ایشــان یا افکار 
عمومی گام بردارند، اما نه وقتی که افترا را متوجه پرســپولیس 
می کنند. پرسپولیسی که با سیلی صورت خود را سرخ نگه می دارد 
و مظلومانه از موهبت هایی بی بهره اســت که دیگران از آن بهره 

می برند.
در این فوتبال باشــگاه هایی که از حمایت های مالی دولتی یا 
شبه دولتی بهره مند هستند، شــناخته شده اند و پرسولیس در 

زمره آن ها نیست.
مســوولان آن تیم خــاص نمی توانند با ایجــاد هجمه علیه 
پرسولیس یا دادن کدهای نادرســت به هواداران شان مشکلات 

پیش آمده را حل و بدهی های بین المللی را تسویه کنند.
ما در پرســپولیس از وضعیتی که برای بعضی باشگاه ها پیش 
آمده اســت، ناراحتیم اما کســی یادش نرفته پرسپولیس برای 
این که بدهی های خود را پرداخت کند، پشــتوانه ای جز خودش 
نداشــت. الان هم ندارد. یک روز روی درآمد آســیایی حساب 
کردیم و در همان زمــان بودند تیم هایی که بدون همان درآمد 
آسیایی، چه هزینه هایی می کردند. بازیکنانی که ما می خواستیم 
را بــا بهایی به مراتــب بالاتر جذب می کردنــد در حالی که نه 
مثل پرسپولیس پاداش آســیایی داشتند و نه به قدر آن درآمد 
اسپانسری ولی نمی توانستیم مثل آن ها هزینه کنیم! حالا کدام 

باشگاه از حمایت های مالی نامرئی بهره برده است؟
پرسپولیس در تمام این سال ها با پرونده های سنگین متعددی 
دســت و پنجه نرم کرد. از بدهی بــه برانکو و کالدرون گرفته تا 
بودیمیر و رادوشویچ. هر کدام از این پرونده ها هزینه ها و مشکلات 
فراوانی به باشــگاه تحمیل کردند از جمله اینکه در سخت ترین 
شــرایط دو بار پنجره باشگاه بسته شــد. مگر ما در این شرایط 
بحرانی نبودیم؟ آیا کسی را مقصر دانستیم؟ چرا برای فرار به جلو 
از اسم پرسپولیس اســتفاده می کنید؟ این هم اتفاقی جدید در 
تاریخ فوتبال ایران است که هزینه یک مربی را در ابتدا پرداخت 
نکرده اند، بعدتر بارها فرصت تسویه داشته اند و این اواخر مستقیما 

از منابع بورسی هم برداشت کرده اند اما به جای پرداخت بدهی، 
پول را صرف بســتن یکی از گرانقیمت ترین تیم های ادوار لیگ 
کرده انــد و حالا که با ســوءمدیریت کار از کار گذشــته اســم 

پرسپولیس را می آورند!
وقتی مدیریت غلط و ســلیقه ای داشــته اید پرسپولیس باید 
جوابگو باشد؟ وقتی بازیکنانی داشته اید که نسبت به سال قبل و 
تیم قبلی شان )به گواه اظهارات حسین قربان زاده، رئیس سازمان 
خصوصی ســازی( ۹ برابر پول گرفته اند پرسپولیس باید جوابگو 
باشــد؟ اینها را از مدیریت قبلی تان سوال کنید که برای قهرمان 

شدن بعد از سال ها از هیچ هزینه  درشتی چشم پوشی نکرد!
از همــه مهم تر اینکه بازیکنان یک تیم چطور به خودشــان 
اجــازه می دهند راجع به باشــگاه بزرگ پرســپولیس با طعنه 
و کنایــه صحبت کنند، آن هم زمانی که یک مشــکل داخلی و 
درون باشــگاهی دارند و مدیران خودشان باید پاسخگو باشند؟ 
تیم شــما اگر اینطور هزینه نمی کرد، شک نکنید می توانستید 
در ایــن مدت ۵ بار، تمام طلب مربی ایتالیایی را پرداخت کنید! 
ضعف مدیران تان را به پرسپولیس ربط ندهید و به هواداران تان 

هم آدرس غلط ندهید.
از اینها گذشــته در این ســال ها کدام باشگاه صنعتی چنین 

مشکلاتی داشــته؟ تیم هایی که تنها افتخارشان نتیجه گرفتن 
مقابل پرســپولیس اســت، قراردادهــا و پاداش هــای آنچنانی 
گرفته اند. تیم هایی که هیــچ دغدغه ای برای خرج کردن ندارند 
و حتی ریخت و پاش نامعقولی هم باعث نمی شــود کسی روی 
آنها و عملکردشان حساس شــود، در این میان با فراغ بال روی 
اهدافشان متمرکز می شــوند. پرسپولیس چندین سال است به 
گواه اسناد و مدارک موجود منطقی هزینه می کند ولی هیچوقت 
در چالش ها و سختی ها، بقیه را مقصر ندانست! البته قرار نیست 
وارد این بحث ها بشــویم ولی حافظه تاریخــی داریم. این روزها 
درباره پرداخت مطالبات کالدرون صحبت می شــود. دروغ هایی 
که در این ارتباط تحویل هواداران فوتبال و آن باشــگاه می شود 
تاســف آور است. پرســپولیس آن پول را وام گرفت. به خاطر آن 
وام هم بدهکار است و بخشی از بحران سال گذشته پرسپولیس 
مانند بسته شدن حســاب ها که هنوز ادامه دارد ناشی از همین 
مساله است. در همین پرونده از پرسپولیس شکایت و حساب ها 
مســدود شد. از کدام حمایت پنهانی یا کمک بلاعوض سخن به 
میان می آورند؟ امیدواریم از این رویه غلط دســت برداشته شود 
و حل مشــکلات و ناکارآمدی خود را در متهم ساختن این و آن 

جستجو نکنند.

مسعود مرادی، یکی از بهترین داوران تاریخ ایران و آسیاست. 
او بهترین داور آسیا در سال ۲۰۰۳ بود و سوت زدن در المپیک، 
جام کنفدراسیون ها، فینال لیگ قهرمانان آسیا و جام ملت های 

آسیا از جمله افتخارات او در عرصه داوری بود.
به گزارش ایسنا، کارنامه او تنها یک سوت در بالاترین سطح 
فوتبال دنیا یعنی جام جهانی را کم دارد؛ حسرتی که با بدشانسی 
و غفلت داور قطری به او تحمیل شــد و می توانست این کارنامه 
را طلایی تر کند. مردی که راه های ترقی را خیلی زود ســپری 
کرد و توانست بر بام داوری قاره کهن بایستد. »مسعود مرادی« 
متولد یکم شــهریور ۱۳۴۴ است؛ داوری که سال ها در بالاترین 
ســطح فوتبال ایران و آسیا قضاوت کرد و افتخارات زیادی برای 

ایران به همراه آورد.
دقایقی بــا او به گفت وگو پرداختیم و دربــاره خاطراتش از 
فوتبال ایران و قضاوت در بالاترین ســطح فوتبال دنیا صحبت 
کردیم. هنوز هم صلابت در صحبت هایش دیده می شود و بدنش 
حتی بیشــتر از دوران داوری اش روی فرم است. او حالا مدرس 
کمیته داوران AFC اســت و ســعی در پرورش استعدادهایی 
چــون خودش در ســطح قاره کهن دارد. گفت وگوی ایســنا با 

مسعود مرادی را در ادامه می خوانید:
قضاوت در المپیک چه حسی داشت؟

قضاوت در المپیک برای هر کسی افتخار است اما من قبل از 
آن برای جام بین قاره ها در کشــور فرانسه انتخاب شدم. حضور 
من در آن مســابقات کمک زیادی به من کرد و من دیدار تیم 
ملی فرانســه در ورزشــگاه پارک د پرنس را سوت زدم و برای 
ایرانــی یک نمود خوبی داشــت. یادم می آیــد بخش فرهنگی 
ســفارت فرانســه در ایران به من گفت کــه قضاوت من کمک 
شایانی به شناخت فرهنگ ایران و شناسایی کشور در قلب اروپا 
داشته اســت. جوان بودم و ۲ یا ۳ سال بود که داور بین المللی 

شده بودم و استرس داشتم.
البته آن مســابقه برای من ســکو شــد زیرا من در آن سال 
فینال لیگ قهرمانان آسیا را قضاوت کردم و مکمل این ۲ بازی 
ســبب شــد تا به عنوان بهترین داور قاره آسیا در سال ۲۰۰۳ 

انتخاب شوم.
شــما به اوج موفقیت یک داور در قاره خودش یعنی 
انتخاب به عنوان بهترین داور آسیا رسیدید؛ در آن لحظه 

چه حسی داشتید؟
من یادم می آید آن ســالی که به عنوان بهترین داور ســال 
آسیا انتخاب شدم، مهدی مهدوی کیا به عنوان بازیکن سال آسیا 
و تیم ملی فوتســال ایران به عنوان بهترین تیم فوتســال آسیا 
انتخاب شدند و سال عجیبی بود زیرا توانستیم بیشتر عنوان ها 
را کســب کنیم. این یکی از خاطرات خوب من است. در جمعی 
که مســئولان AFC حضور داشتند، من با داوران زیاد و خوبی 
رقابت داشــتم که اکنون دوســتان من هستند. اینکه به عنوان 
نماینده کشورم توانستم به این مهم برسم و استقبالی که توسط 

مسئولان، مردم و رسانه ها از من شد، وصف ناپذیر بود.
هیچ وقت حســرت این را نخوردید که در جام جهانی 

سوت نزدید؟
من ۲ بار کاندیدای حضور در جام جهانی شــدم. شاید برای 
ســال ۲۰۱۰ که کاندیدا شدم، امیدی نداشتم که انتخاب شوم 
زیرا شــرایط سنی من طوری بود که شــانس کمی داشتم اما 
وقتی برای ۲۰۰۶ انتخاب نشدم، باورم نشد. من تمام آیتم ها را 
گذرانده بود. متاسفانه آن زمان سیستم به این صورت بود که هر 
کدام از اعضای تیم داوری نتوانند تست های آمادگی جسمانی را 

بگذرانند، کلیه تیم داوری خط می خوردند.
کمک داور قطری من در جام باشــگاه های جهان در کشور 
ژاپن مصدوم شــد. من ۳ ســال در اردوهای فیفا در کشورهای 
اسپانیا، آلمان و ژاپن حضور داشتم اما قسمت این بود که نتوانم 
در جام جهانی ســوت بزنم. در سال ۲۰۰۵، کمک داور قطری 
من نتوانست در تست آمادگی جسمانی شرکت کند و ما از جام 
باشــگاه ها نیز کنار رفتیم و تیم داوری ژاپنی جایگزین ما شد و 

نتوانستیم در جام جهانی سوت بزنیم.
به نظر خودتان جنجالی ترین بازی که قضاوت کردید، 

کدام بوده است؟
من اعتقاد دارم بازی ها در ایران همراه با حاشــیه است. من 
داربــی را هم قضاوت کردم اما نه جنجالی بود و نه حاشــیه ای. 
زمان داوری ما با الآن متفاوت بود. نســل ما مثل آقایان ترکی، 
مظفری و مظفری زاده داوران بسیار خوبی نسبت به نسل فعلی 
بودند. البته فکر می کنم که هر نســلی باید از نسل قبل خودش 
بهتر باشد که همینطور هم شد و فغانی آمد و در عرصه جهانی 

درخشید.
من خیلی در بازی های داخلی به مشکل نخوردم و فقط یکی 
دو سال اول برای من سخت بود. قضاوت در المپیک، فینال جام 
باشگاه های آسیا و جام کنفدراسیون ها حریم امنی را در داوری 
برای من به وجود آورد که همین ســبب شد بازی ای نباشد که 
در آسیا سوت نزده باشم. اعتبار من در آن مسابقات بالا رفته بود 
و همه این ها به من کمک کرد که مردم به من احترام بگذارند. 
این احترام برای من ارزشــمند بــود و اکنون هم مردم وقتی با 
من حرف می زنند متوجه می شوم که نام نیکی از خود به جای 

گذاشته ام که این مساله خوبی است.
بازی ها در ایران همیشــه حاشیه داشته و من در بسیاری از 
دیدارهای فینال جام حذفی قضاوت کردم و حواشــی بیشتری 
برای هواداران بوده است. تنها ناراحتی من این است که ای کاش 
کمک داور قطری مصدوم نمی شد و می توانستم در جام جهانی 

سوت بزنم. این تنها مورد کارنامه خالی من بود.
شما در داربی ۶۹ قضاوت کردید، پرسپولیسی ها بابت 
اشتباه تیم داوری شما در اعلام آفساید گل محمد نوری 

به شما بی احترامی نکردند؟
از آن بــازی خیلی وقت اســت که گذشــته و معتقدم که 
نمی شــود در بازی اشتباه وجود نداشته باشد. اگر اشتباه وجود 
نداشــت، VAR نمی آمد. در آن دیدار اشــتباه از سوی کمک 
داور من اشــتباه پیش آمد و یک گل را به اشتباه آفساید اعلام 
کرد. تماشاگر در استادیوم شاید احساساتی شود اما من با همان 
تماشاگرها در بیرون از اســتادیوم برخورد کردم و مورد احترام 

مردم بودم.
به نظر شما سوت زدن داوران خارجی در داربی تصمیم 

درستی بود؟
ابتدا این تصمیــم را گرفتند اما متاســفانه ادامه پیدا کرد. 
متاســفانه حالتی به وجود آمد که کسی نمی توانست این رویه 
را عوض کند و داور ایرانی بگذارد تا این که بالاخره آقای عنایت 
ایــن تصمیم را گرفت و از داوران ایرانی از جمله من برای داربی 
اســتفاده کرد. دلیــل این تصمیم این بود که حاشــیه ای برای 
داوران ایرانــی به وجود نیاید و می گفتند داور خارجی حتی اگر 
اشــتباه کرد، همین یک بازی را ســوت می زند و می رود. وقتی 
داوران ایرانی قضاوت کردند، متوجه شدند که داوران ایرانی این 

پتانسیل را دارند.
آن زمان می گفتند که مسعود مرادی استقلالی است 

و مظفری زاده پرسپولیســی. آیا شما اصلا دیدگاه رنگی 
داشتید؟

به هیچ عنوان! افکار عمومی بر این اســاس اســت. الآن که 
خیلی بهتر شــده اما زمان ما حتی اگر شهرستان هم می رفتیم، 
تمام ورزشــگاه یا طرفدار اســتقلال بودند یا پرســپولیس. این 
که این چیزها را نســبت می دادند، بر اساس نتایج بازی ای بود 
که شــما در آن قضاوت می کردی. اگر استقلال ۲ بازی نتیجه 

نمی گرفت، می گفتند پرسپولیسی هستی یا برعکس.
من هم ممکن اســت به یک تیم علاقه داشــته باشم اما نه 
استقلال است و نه پرســپولیس. تقریبا اکثر مردم می دانند که 
من چه تیمی را دوســت دارم و آن هم دلیل دارد. من در اکثر 
شــهرهای ایران قضاوت کرده ام اما در یکی از شهرها فوتبال در 
خون، زندگی و سفره مردم بود و با آن زندگی می کردند و آن هم 
صنعت نفت آبادان بود. البته نه این که خدایی نکرده بخواهم به 
نفع آن ها سوت بزنم، من بارها در آبادان برای این تیم سوت زدم 
و شکست خوردند. این باشگاه تنها تیمی بود که اجازه نمی داد 
در ورزشــگاه خودش پرچم قرمز و آبی به ورزشگاه بیاید و هنوز 

هم این تیم را دوست دارم.
یک قضاوت هم در بازی جنجالی سپاهان – پرسپولیس 

داشتید، درست است؟
آن بازی حاشیه ای نبود و فکر می کنم زمانی بود که نیکبخت 
واحدی در پرسپولیس بازی می کرد. بازی در فینال جام حذفی 
برگزار شد که نیکبخت در محوطه جریمه سرنگون شد و اعتقاد 
به پنالتی داشتند. بازی یک بر یک تمام شد و به پنالتی کشید 
که پرســپولیس پیش افتاد اما با پنالتی ای که نیکبخت به تیر 

دروازه زد، بازی برگشت و پرسپولیس باخت.
سخت ترین بازی هایی که قضاوت کردید، کدام ها بوده 

است؟
یک بازی اســتقلال و تراکتــور بود که ۱۰۰ هــزار هوادار 
آمده بودند که نصف اســتادیوم طرفدار استقلال بودند و نصف 
ورزشــگاه طرفدار تراکتور و بازی هــم در انتها با نتیجه ۲ بر ۲ 
پایان یافت. بازی دوم هم دیدار برگشت فینال جام حذفی بین 
اســتقلال و ســپاهان بود که چون آبی ها در بازی رفت باخته 
بودند، برای قهرمانی احتیاج به برد داشتند. قلعه نویی آن زمان 
مربی استقلال بود که به دلیل اخراج در بازی رفت، روی سکوها 
بــود. آن بازی در ورزشــگاه آزادی بود و فشــار زیادی را حس 
می کردم. در نهایت هم ســپاهان برد و قهرمان شد و توانست به 

جام باشگاه های آسیا صعود کند.
فکر می کنم حواشــی بازی پرســپولیس و مس را 
ناراحتی و خداحافظی موقت  نکنید؛  هیچ وقت فراموش 

از داوری!
ای کاش فیلم آن بازی را ببینید. باشگاه پرسپولیس مشکلی 
با من نداشــت و یک پیش زمینه ای داشتند و معتقد بودند که 
در ۲ بازی گذشــته برابر ملوان و یک تیم دیگر برایشان پنالتی 
گرفته نشده است. من همیشــه به داوران آموزش می دهم که 
داوری فقط تسلط به قوانین و آمادگی جسمانی نیست و کمی 
هم شانس می خواهد. در آن بازی حدود دقیقه ۷۰ بود که توپ 
به دســت بازیکن مــس برخورد کرد و اعتقــاد من این بود که 
پنالتی نیســت. همان توپ برگشت و ادینیو توپ را وارد دروازه 

پرسپولیس کرد و بازی یک بر صفر تمام شد.
من از یــک چیز دیگری ناراحت شــدم. من در کلاس فیفا 
حضور داشــتم و آن ها فیلم را برای این کلاس فرســتاده بودند 
تا بگویند هند هســت یا نیست. من هم آن زمان کاندیدای جام 
جهانی بودم و خیلی ناراحت شدم زیرا همه ما ایرانی هستیم و 
حتی اگر اشتباه هم کرده باشم، نباید چنین کاری می کردند. با 
خودم گفتم چند ماه قضاوت نکنم بهتر است. البته این را بگویم 
که من هیچ وقت زاویه ای با باشــگاه پرسپولیس نداشتم. حتی 
دیدار دوســتانه با بایرن مونیخ که بازی خداحافظی احمدرضا 
عابــدزاده بود را نیز من قضاوت کردم و زاویه ای با این باشــگاه 
ندارم. من نه با باشگاه استقلال و نه با پرسپولیس مشکلی ندارم 

و حتی می پذیرم اگر اشتباهی کرده باشم.
و خاطرانگیز پرسپولیس شما  در دیدارهای دوستانه 

اکثرا داور بودید.
زمانــی که از داوری خداحافظی کردم، از طرف فدراســیون 
فوتبال هیچ قدردانی ای صورت نگرفت و کســی برای من بازی 
خداحافظی نگذاشــت. ما در ایران به این چیزها عادت کرده ایم 

و نــه تنها برای من، بــرای علی دایی هم همین بود. باشــگاه 
پرســپولیس بود که یک سال پس از خروج من از داوری، برای 
قضاوت دیدار پیشکســوت هایش با میــلان من را دعوت کرد و 
بــه اصطلاح برایم بازی خداحافظــی گرفت. آن زمان، منتقمی 

مدیرعامل پرسپولیس بود.
عامل بازگشت شــما به داوری بعد از آن خداحافظی 

کوتاه چه کسی بود؟
خداحافظی در کار نبود و تصمیم گرفتم ۲ یا ۳ ماه استراحت 
کنم زیرا تحت فشــار بودم و تصمیم من این بود که مدتی فقط 
در ایران قضاوت نکنم. بعــد از مدتی با عنایت صحبت کردم و 

برگشتم.
جریان محرومیت از قضاوت در آســیا چه بود؟ داور 
قطری یک ماه محروم شد و گفتند به شما و رضا سخندان 

تا اطلاع ثانوی قضاوت نمی دهند.
دومیــن دوره ای بــود که در جــام ملت ها حضور داشــتم. 
محرومیت نبود و تعلیق دو ماهه برای ما صورت گرفت. دلیل آن 
هم این بود که سباســتین سوریا، مهاجم اروگوئه ای الاصل تیم 
ملی قطر در بازی با امارات حرکتی انجام داد که از چشــم من 
دور ماند. او توپ را به ســمت سخندان پرت کرده بود و من از 
ســخندان که پرسیدم، تصمیم گرفتم کارت زرد نشان دهم اما 
بعد از بازی فیلم را که مشــاهده کردم، متوجه شدم توپ را به 

سمت کمک داور من زده و باید اخراجش می کردم.
من حتی گزارش خودم را تصحیح کردم و درخواست کردم 
که فیلم بازبینی شــود. سوریا هم ســه جلسه محروم و جریمه 
ســنگینی شد اما به ما هم گفتند که فعلا دیگر حق قضاوت در 
این مســابقات را ندارید اما بعد از جام ملت های آسیا دوباره به 

من در آسیا قضاوت دادند.
آیا فکر می کنید برای جام جهانی بعدی جانشینی برای 

فغانی وجود داشته باشد؟
اعتقاد من این اســت که بعد از علیرضا فغانی، ما باید بیشتر 
روی تربیت داوران کار می کردیم و پشتوانه سازی می کردیم. اگر 
چه اعتقاد دارم داورانی داریم که اگر روی آن ها ســرمایه گذاری 
شود، آینده درخشانی دارند اما به این دوره اصلا امیدوار نیستم.
به جز سوت زدن در جام جهانی، حسرت چه چیزی را 

در داوری می خورید؟
حتی حســرت ســوت زدن در جام جهانی را هم نمی خورم. 
اگر موقعیتی به دست می آورید، خواست خدا بوده و اگر چیزی 
نصیبتان نمی شود، حکمت او است. من همه بازی های آسیایی 
و جهانی را رفتم و فکر نمی کنم حســرت چیزی را بخورم. من 
در آخرین روز داوری ام در ۴۵ ســالگی با انگیزه قضاوت کردم و 
حتی از ۲ سال قبل تصمیم گرفته بود که در کلاس های نظارت 
و تدریس AFC شــرکت کنم. معدود داوری پیدا می شود که 
همزمان با داوری، در کلاس های نظارت هم شرکت کند که من 
و یک داور دیگر از چین در این کلاس ها نشستیم. خودم به آن 

چه در ایران و آسیا می خواستم، رسیدم.
خاطره شیرین یا تلخی از داوری هایتان دارید؟

برای یک داور جوان که ۲ سال بعد از بین المللی شدنش برای 
فرانسه و در مقابل بازیکنانی چون تیری آنری سوت زده افتخار 
اســت. این بهترین خاطره من از داوری و جهش بســیار بالایی 

در کارم بود. دیدار فرانسه و نیوزیلند برای من افتخارآمیز بود.
اتفاق خاصی در سفرهایتان رخ داده بود؟

مــا به شــهرهای زیادی ســفر کردیم. اگر خــوب قضاوت 
می کــردی و نتیجه می گرفتند که هیچ امــا اگر خوب قضاوت 
می کردی اما نتیجه نمی گرفتند، باز هم معترض بودند. شرایط 
در آن زمان سخت تر از حالا بود و حتی در بسیاری از مسابقات 

امروزی تماشاگر نیست.
من ۶ بار در عربســتان داور یا ناظر بودم و همزمان به خانه 
خدا مشــرف شدم. بهترین دستاورد داوری من این است که ما 
یک خانواده بزرگ داوری در دنیا هســتیم. من هر کشوری در 
آسیا می روم، آشنا دارم و احساس غربت نمی کنم. فکر نمی کنم 
کشــور سطح بالایی باشــد که من یا قضاوت نکرده باشم یا در 

آن جا آشنا نداشته باشم.
از چه کاری در قضاوت هایتان پشیمان هستید؟

در جریان بازی هیچ وقت احســاس پشیمانی نمی کردم اما 
ممکــن بود بعد از بازی که فیلــم آن را می دیدم، می گفتم ای 
کاش آن تصمیم را نمی گرفتم. از هر کاری پشــیمان باشــم، از 

داور بودنم پشیمان نیستم زیرا هم برای من و هم برای کشورم 
اعتبار و وجهه به وجود آورد. اگر به گذشته برگردم هم این کار 
را انجام می دهم. با لذت داوری کردم. من درست و اصولی وارد 
داوری شدم، اصولی ادامه دادم و قضاوت کردم و اصولی به کارم 
پایان دادم. بازی آخر من دیدار استقلال و فولاد بود که ۴ بر یک 

شد و جباری از روی نیمکت اخراج شد.
به نظر من یک داور بایــد تا زمانی که در زمین اقتدار دارد، 
قضاوت کند و نباید بگذارد که بــرای مدیریت بازی، کارش به 

خواهش و التماس از مربی و بازیکن برسد.
تاکنون شــده بود که یک بازی را نخواهید قضاوت 

کنید؟
بله! بارها این اتفاق افتاده بود. به کمیته داوران می گفتم که 
این باشــگاه چند هفته قبل که من قضاوت کردم باخته است، 
نگذارید حضور من برای آن ها انرژی منفی باشــد اما شانســی 
کــه کمیتــه داوران در آن زمان داشــت، اگر مســعود مرادی 
نمی رفت، کمیته داوران دستش باز بود که بگوید آقای مظفری، 

مظفری زاده، قهرمانی یا افشاریان، تو فلان بازی را برو!
کمیته داوران یکسری داور هم سطح داشت و ما خیلی فرقی 
نداشــتیم اما اکنون اینگونه نیســت. همین الآن هم بسیاری از 
داوران می گویند اگر کســی هم مشــکل دارد، باید بگوید تا بار 

منفی برای باشگاه به وجود نیاید.
کدام بازیکن شما را بیشتر اذیت می کرد؟

نمی شــود چنین چیزی گفت. شــاید خیلی ها بگویند چون 
من در بازی پرسپولیس و اســتیل آذین، علی کریمی را اخراج 
کردم، بگویند تو با او مشــکل داشتی اما چنین چیزی نبوده و 
او پرخاشــگرانه برخورد کرده بود. بر عکس، بین تمام بازیکن ها 
و کاپیتان هایی که به من کمک می کردند، بیشــترین کسی که 
موثر بود کریم باقری بود. محمود فکری هم با وجود شــخصیت 
پرخاشــگرانه، کمک زیادی به من می کرد. زمــان ما بازیکنان 
احساســی و تنش زایی مثــل فرهاد مجیدی یــا مرحوم علی 

انصاریان وجود داشتند.
انصاریان در یک بازی در استادیوم پاس تهران در دقیقه ۱۵ 
از زمین اخراج شــد و حرفی به من زد اما بی احترامی نکرد. اگر 
کار درست انجام می شد، کسی اعتراض نمی کرد. این افراد شاید 
در زمین احساسی باشــند اما به ما کمک می کردند. مهم ترین 
بازیکنی که به نظرم از زمین اخراج کردم، در بازی سوپرجام بین 
صباباتــری و فولاد بود که مبعلی را اخراج کردم. به قدری علی 
دایی از تکل او عصبی بود که من بین آن ها قرار گرفتم و کارت 

دادم که تنش ایجاد نشود.
مــن از داوران فعلی هم همین را می خواهم که اجازه ندهید 
اقتدار شــما زیر سوال برود. در زمان ما بازیکنان زیادی از جمله 
علی کریمی، افشــین پیروانی، علی دایــی، مجیدی و محمود 
فکری حضور داشــتند اما هیچ کــدام بی احترامی نمی کردند و 
اقتدار را حفظ می کردند. بودند بازیکنانی که ســعی می کردند 
با پرخاش، داوری را تحت تاثیــر قرار دهند اما تجربه ای که ما 
کسب کرده بودیم باعث می شد تلاش آن ها برایشان مفید واقع 
نشود. اگر اعتراض بازیکن، مربی و هوادار نباشد که فوتبال معنا 

پیدا نمی کند و روح فوتبال می میرد.
اگر مجموعه ای داوران کاملی داشته باشد، ناخداگاه مجموعه 
هم پیشــرفت می کنــد و صلابتش را حفظ می کنــد. علاوه بر 
داورانــی که تاکنون نام بردم، کمــک داورانی مثل کامرانی فر و 
ســخندان هم بودند که باعث شــدند مجموعه داوری ما کامل 

باشد.
آیا رخ داده بود که به شما پیشنهاد رشوه بدهند؟

خیر! چنین چیزی برا من رخ نداده بود. من ۲ ســال بعد از 
بین المللی شدن، بهترین داور آسیا شدم و وجهه بین المللی من 
سبب شــد که کســی این اجازه ندهد که خدای نکرده به من 

پیشنهاد دهد. 
در هر صنفی ممکن است خوب و بد باشد اما یک مجموعه را 
در کل می سنجند و داوری ما فوق العاده سالم است. در لیگ های 
بالاتر نگاه ویژه ای اســت و در لیگ های پایین تر هم ناظر وجود 

دارد.
همیشه این حرف ها وجود داشته اما من ندیدم مدرکی وجود 
داشته باشد و رو شــود. در ایتالیا یا آمریکای جنوبی مدرک ها 
ارائه شد و باشگاه ها و داور محروم شدند. داورهای ما با حداقل ها 

قضاوت می کنند اما احترام را رعایت می کنند.

رئیس کل سازمان خصوصی سازی: 

بدهی استراماچونی را به استقلال پرداخت کردیم اما خرج کردند!

مسعود مرادی:

هرگز با پرسپولیس زاویه نداشتم


